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سمت اسامی

نصراللهجهانگرد  نماینده ویژه رئیس جمهور  در امور دولت الکترونیک

دکترمحمودواعظی  رئیس دفتر رئیس جمهور

سورناستاری  معاون علمی و فناوری رئیس جهمور

علیوحدت  رئیس هیات عامل صندوق نوآوری و شکوفایی

  موسس ، عضو هیات مدیره و مدیرعامل شركت دانش بنیان زیست تخمیر

  عضو هیات موسس و رییس هیات مدیره شركت دانش بنیان بنیان سلامت كسری

  موسس شركت شتابدهنده زیست بنیان در سال ۱۳۹۶

خانمسحربهمنی

  عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی شریف در دانشکده برق و گرایش مخابرات 

  رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شركت دانش بنیان پرتو تماس نوین 

  عضو هیئت مدیره شركت همکاران ارتباطی پارس سامان از سال 1383 تاكنون

محمدرضاپاکروان

حسنبولوردی  معاون فنی و مهندسی شركت ایرانسل

بیژنعباسیآرند  مدیرعامل شركت ایرانسل

ززاده  رئیس هیات مدیره شركت شاتل محمدحسنشانهسا

  بنیانگذار، مدیر عامل و عضو هیئت مدیره شركت دانش بنیان پیشتاز طب زمان

  عضو هیئت مدیره شركت دانش بنیان كیمیا پژوهان

  رئیس هیئت مدیره شركت دانش بنیان پادیاب طب

بهروزحاجیانطهرانی

میلادمنشیپور  مدیرعامل شركت تاكسی اینترنتی تپ سی

  مدیرعامل  شركت توسعه بن دا فراور

  مدیر پروژه بهره برداری خط آنزیم و تحقیق و توسعه آنزیم شركت توسعه بن دا فراور
فاطمهحسینی

محمدرضاآقایا  بنیانگذار كسب وكار »باسلام«

  رییس هیأت مدیره /مدیرعامل و سهامدار شركت مدوک زیست دارو

  رییس هیأت مدیره و مدیر علمی و اجرایی شركت نوآوری زیستی گویا
بردیافرزامفر

فهرستمدعویننشست
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سمت اسامی

الههپورفخرایی  مدیرعامل شركت ویستاژن آنزیم

  عضو شورای فناوری دانشگاه علوم پزشکی اصفهان

  مدیریت شركت دانش بنیان بهیار صنعت سپاهان 
نویدنجاتبخش

موسیالرضاابوچناری  مدیرعامل شتاب دهنده  آبان

  موسس و عضو هیات مدیره شركت قیام الکترونیک

  مدیر واحد نرم افزار مركز كامپیوتر دانشگاه تهران واحد سیستم های حوادث نیروگاهی كشور

  موسس و عضو هیات مدیره شركت نانو فناوران خاور

سیدامیرحسینتقوی

حمیدربیعی  مدیرعامل شركت پردازش  و ذخیره سازی سریع داده

جعفرصبحی  دكتری الکترونیک )طراحی IC ( شركت صنایع صبح پارلار آسیا

احمدبهفرمقدم  مدیرعامل شركت احیا درمان پیشرفته

  مدیرعامل و رییس هیات مدیره گروه توسعه و نوسازی صنایع گداختار، از سال 1383 

  رییس هیات مدیره شركت پترو صنعت نوین از سال 1399 

  نایب رییس هیات مدیره شركت شیرآلات ماشین سازی گداختار از سال 1399 

پیامخلیلی

شهابجوانمردی  موسس و بنیان گذار گروه شركت های فناپ

  مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه تهران از سال ۹۲ تا كنون

  رییس هیات مدیره انجمن صنفی صندوق ها و نهادهای سرمایه گذاری خطر پذیر  از سال ۹۸ تاكنون
محمدمهدیفریدوند

  مدیرعامل و عضو هیأت مدیره شركت مدیریت فناوری بومرنگ هم آرا

  دبیر شبکه تحقیق و توسعه بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی 

  عضو كارگروه برنامه ریزی و وقف امور دانش بنیان سازمان اقتصادی رضوی

مهدیمتقیان

جوادعامل  موسس شركت راژمان

  رئیس هیئت مدیره شركت دانش بنیان صنعتی تکوین آزمایش پارسه

  مدیر عامل شركت دانش بنیان صنعتی تکوین آزمایش پارسه )تاپکو(
مجتبیذوالفقاری
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بسمه تعالی

توس��عه و گسترش فعالیت های دانش بنیان در ایران و گذار به سمت اقتصاد 

دانش-بنیان دغدغ��ه مهم و از بزرگترین اقدامات دولت یازدهم و دوازدهم 

در کش��ور بوده است. رئیس جمهور محترم جناب آقای دکتر روحانی شخصاً 

برای حمایت و هدایت کلان این فعالیت ها در س��طح ملی حضور مس��تقیم 

داشته و همت خود را بدان معطوف داشته اند.

خوش��بختانه گسترش وسیع ش��بکه های ارتباطی دیتا بصورت موبایل و ثابت 

و فناوری اطلاعات در کش��ور، در نقش بستر و ابزار توانمندساز فعالیت های 

دانش بنیان در سراسر کش��ور در این مدت عامل شتاب بیشتری گردید. دفتر 

رئی��س جمهوری نیز با همین نگرش، اولین نشس��ت و دیدار رمضانی س��ال 

1400 رئی��س جمهور را با جمع منتخبی از فعالین عرصه دانش بنیان کش��ور 

تنظیم نمود و رئیس جمهور محترم نیز با اغتنام فرصت در این دیدار، نظرات 

و راهبردهای خود را برای تکامل این فعالیت اعلام نمودند.

امی��دوارم ک��ه در آینده ش��اهد ش��کوفایی و گس��ترش بیش��تر فعالیت های 

دانش بنیان در کشور باشیم.

 

دکتر محمود واعظی

رئیس دفتر رئیس جمهور

و سرپرست نهاد ریاست جمهوری

مــقـدمــه
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اقتصاددانشبنیان
علیهتحریم
وجنگاقتصادی

نصراللهجهانگرد
نماینده ویژه رئیس جمهور 

در امور دولت الکترونیک

مفتخر هس��تیم در اولین روز ماه مبارک رمض��ان، در محضر رئیس محترم 

جمهوری اسلامی ایران، میزبان جمعی از نخبگان دانش مدارِ قلمرو فناوری 

اطلاع��ات و ارتباط��ات، شرکت ه��ای دانش بنیان و نیرو های خلاق کش��ور 

هستیم.

جناب آقای رئیس جمهور؛ همان طورکه استحضار دارید، گام بزرگ کشور به 

سوی انقلاب دیجیتال و تحقق اقتصاد دانش بنیان، در خلال دولت یازدهم 

و دوازدهم و با برقراری خدمات ارتباطات پهن باند، بر بستر موبایل و ثابت 

ممكن ش��د. حركتی كه با بالندگی شرکت های نوآور، استارتاپ ها و ترکیب 

نوآوری و خلاقیت با بقیه منابع کشور چنان پیش رفت که با تدابیر تکمیلی 

دولت تدبی��ر و امید و هدایت رهبری معظم انق��لاب، طوفان تحریم ها و 

مضیقه ه��ا با انواع اختراعات، ابداعات، اکتش��افات تبدیل به انرژی حرکت 

چرخ های صنعت، خدمات و کشاورزی و توانمندی بیشتر ایران عزیز شد.

اجازه فرمایید که در این نشست با ارائه گزارش های فشرده ای از بخش های 

مختلف به بررسی این حرکت عظیم در ابعاد مختلف بپردازیم. 

نصراللهجهانگرد
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یک��ی از افتخ��ارات دولت یازده��م و دوازدهم، انقلابی اس��ت که در زمینه 

ارتباطات و اقتصاد دانش بنیان به وجود آمده است. دولت الکترونیک از یک 

س��و، شبکه ملی اطلاعات از سوی دیگر و شرکت های دانش بنیان این انقلاب 

را ش��کل داده اند. بس��یاری از کارهایی که قبلاً لازم بود با صرف وقت فراوان 

انجام ش��ود الان در کوتاه ترین زمان صورت می گیرد. گاهی برای انجام کاری 

باید از شهرستان به مرکز استان و از مرکز استان به مرکز کشور سفر می کردند 

ام��ا اکنون این کارها از داخل منزل انجام ش��دنی هس��تند. این س��هولت از 

دس��تاورهای این انقلاب الکترونیک است. بعضی ها فکر می کنند زندگی بهتر 

با اس��لام در تضاد اس��ت و انسان باید همیشه زاهد باش��د، در فشار باشد، 

زندگی بسیار سطح پایین داشته باشد. البته سطح متوسط و پایین در زندگی 

اشکال نیست، اما در عین حال در اسلام مرتب به وسعت رزق تکیه می کنیم، 

اساس��ا هر چه زندگی همه مردم و جوامع رفاه بیش��تری داش��ته باشد، این 

می تواند به نفع همه مردم باشد.

پیشرف��ت در حوزه ارتباط��ات و دانش بنیان تحول بزرگی بود که در کش��ور 

ما رخ داد. البته در آغاز آن  اختلاف نظرهایی بین مس��ئولان وجود داش��ت. 

برخی معتقد بودند اگر ما وارد فضای دیجیتال و انقلاب الکترونیک ش��ویم، 

ب��ه دلیل جدی��د بودن آن ممکن اس��ت خطراتی بوجود بیای��د. به هر حال 

وقتی یک اتومبیل پرسرعت داش��ته باش��ید، همان طورکه شما را سریع تر به 

مقصد می رساند، ممکن است خطر بیشتری هم برای شما داشته باشد و اگر 

مراقبت نکنید ش��اید سر یک پیچ جان ت��ان را به خطر بیندازد. همه تحولات 

زندگی چنین هستند. یعنی برخی حواشی وجود دارد که باید نسبت به آنها 

هوشیار باشیم.

در س��ال 93 در ش��ورای عالی فضای مجازی، اختلاف نظرهای فراوانی وجود 

داش��ت و برخی معتقد بودند باید جلوی این پیشرفت ها و این حرکت ها را 

انقلابدیجیتال
ودانشبنیان
ردولت افتخا
تدبیروامید

حجتالاسلامدکترحسنروحانی
رئیس جمهوری اسلامی ایران
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بگیریم. می گفتند ضرر آن بیشتر از نفع آن است. ما می گفتیم 

این کار یک ضرورت اس��ت و ممکن اس��ت ضرر هم داش��ته 

باشد، اما باید جلوی ضرر را بگیریم.

در دنیای امروز وقتی جهان پیشرفت می کند، نمی توانید از آن 

عقب بمانید، نمی توانید همراه با حرکت جهانی نباشید. اگر نه، 

ارتباط و گفت وگو با جهان دیگر امکان پذیر نیس��ت. وقتی در 

برجام فرصت ها و موفقیت های مان را برای ارتباطات اقتصادی 

پیش رو دیدیم، یکی از مس��ائل مهمی که با آن مواجه شدیم، 

این بود که دیدیم بانک های ما بلد نیس��تند با سیس��تم وقت 

جهانی کار کنند. یعنی بانک های ما با مقرراتی آشنا بودند که 

برای 5 س��ال پیش و 10 س��ال پیش بود. تحولاتی که رخ داده 

بود و مقررات جدید را اصلاً نمی دانس��تند و می بایست از نو 

افکار و برنامه ها و آیین نامه های شان را تجدید بنا واز نو مرور 

می کردند.

در دنیای امروز با تحولاتی كه اتفاق می افتد، نمی شود از علم، 

دان��ش و فناوری عقب بمانیم. لذا این بحث فناوری ارتباطات 

و اساس��اً تحولات نوآورانه در بخش های مختلف ضرورتی بود 

ک��ه با آن مواجه بودیم. برای تحول آفرینی اولین کاری که نیاز 

داش��تیم زیرساخت بود. بدون زیرساخت نمی توانستیم حرکت 

کنیم. مثل اینکه اصلاً جاده نباش��د و شما ماشین تولید کنید، 

چطور و کجا می  خواهد برود؟

اولین تحول در زیرس��اخت بوجود آم��د. اکنون نگاه کنید در 

فن��اوری اطلاعات زیرس��اخت ما در این 8 س��ال چقدر تغییر 

کرده اس��ت، اینکه الان می گوییم از نس��ل س��ه و نسل چهار 

اینترنت هم��راه برخورداریم یا حتی برای برای نس��ل پنج در 

آین��ده نزدیك آماده می ش��ویم، بدون زیرس��اخت امکان پذیر 

نبود. اگر پهنای باند نبود، امكان نداشت شما بتوانید از طریق 

موبایلی که در دس��ت دارید، بس��یاری از فعالیت های روزانه 

خود را انجام دهید و بس��یاری از خدمات ضروری را دریافت 

کنید. خوش��بختانه این کار بزرگ در كش��ور انجام گرفت، اما 

ب��رای ادامه مس��یر لازم ب��ود بخش خصوصی ه��م به میدان 

بیاید و شرکت های دانش بنیان فعال شوند. توسعه زیرساخت 

وظیفه دولت است، حتی در بحث پلتفرم ها هم ممکن است 

لازم باشد دولت برخی قدم ها را بردارد. اما وقتی به خدمات، 

اپلیکیشن ها ومحتوا می رس��یم، شرکت ها، مردم و دانشگاه ها 

باید سهیم و شریک شوند.

درس��ت اس��ت که علم و دانش برای پیشرفت كشور ضروری 

اس��ت، اما فراموش نكنیم كه كس��ب مهارت هم باید در کنار 

علم آموزی در دستور كار باشد. شما اگر دانش فراوانی کسب 

کنید، مدرک علمی س��طح بالا هم داشته باش��ید، اما مهارت 

اجرایی و عملی نداشته باشید، عملا قادر به پیشرفت نخواهید 

ب��ود. آن م��درک کهنه می ش��ود و بخش بزرگ��ی از آن دانش 

فراموش می شود، اما مهارت اینطور نیست. 

اتفاقاً این موبایل های نسل جدید که مردم با آنها کار می کنند، 

منجر به فرا گرفتن مهارت هم می ش��ود. س��واد دیجیتال یک 

س��واد خاص است، امروز اگر ش��ما بخواهید در یک دانشگاه 

خارجی تحصیلات تکمیلی انجام دهید، هرچه هم بلد باشید، 

اگر س��واد دیجیتالی نداشته باشید، نمی توانید. اصلا نمی توانید 

حجتالاسلامدکترحسنروحانی
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وارد دانشگاه شوید برای اینکه نمی توانید کار کنید. نمی توانید 

مطالب لازم درس��ی را دریافت کنید و نمی توانید مطالب لازم 

را ارائه کنید. بس��یاری از ارائه ها در دانش��گاه ها به این سواد 

دیجیتالی نیاز دارد. لذا ناچار بودیم وارد این زمینه ش��ویم و 

هیچ راهی نداشتیم. 

دولت این را احساس و درک می کرد. به نظر من امروز جامعه 

م��ا هم به خوبی ای��ن را پذیرفته و قبول کرده اس��ت. زمانی 

بود که می گفتند این گونه فناوری ها مشکلاتی را برای امنیت 

خانواده ها، برای امنیت زندگی مردم ایجاد می کند. بله، ممکن 

اس��ت اگر در جاهایی مراقبت نکنیم، مشکل ایجاد شود، اما 

در کنار آن مردم دیدند که با این فناوری اتفاقا امنیت هم به 

دس��ت می آید، مثلا می بینند فرزندشان که سوار خودرو شده 

کجاست، الان کجا رسیده، چه وقت به مقصد رسیده است؟

فناوری علاوه بر امنیت، ارزانی هم می تواند بیاورد. دیدیم در 

همین مس��ئله حمل و نقل ضمن اینکه برای جامعه ما امنیت 

آورد، ضم��ن اینکه رفاه آورد، از نظر قیمت هم فضا را رقابتی 

كرد. مثلا در گذش��ته یک کامیون به ش��هری بار می برد اما در 

هنگام برگش��ت، نمی دانس��ت باید چه کار کند. ناچار می شد 

خالی برگردد. اما الان با این فناوری هم از این طرف می تواند 

به راحتی برود و هم از آن طرف می تواند دوباره بار بیاورد. در 

خصوص مسافر هم همینطور است. یعنی راننده به راحتی از 

این طرف می تواند مسافر ببرد و در مسیر راه وقتی این مسافر 

را پیاده کرد، می داند کجا برود و مس��افر بعدی را کجا س��وار 

کند. یعنی گردش های بیهوده در خیابان ها و مصرف س��وخت 

بی جه��ت، با فناوری کاهش پیدا کرد. چون فناوری هماهنگی 

بین مس��افر و خودرو را برعهده گرفته است. در آمارهایی که 

امروز ارائه ش��د مشخص ش��د از آغاز دولت یازدهم تا امروز، 

پهنای باند 30 تا 32 برابر ش��ده اس��ت که این نشان می دهد 

شرایط جدیدی ایجاد شده است. امروز تمام شهرهای ما تقریباً 

به اینترنت پرسرعت وصل هس��تند. بی��ش از 90 درصد، حدود 

95 درصد روستاهای بالای 20 خانوار به اینترنت پرسرعت وصل 

شده اند و این موضوع تحول خوبی است.

یک��ی از س��امانه هایی ک��ه درب��اره آن صحب��ت ش��د، برای 

کسب وکارهای متوسط و کوچک رفاه خوبی ایجادکرده است. 

به جای اینکه فروش��نده برود دنبال مشتری بگردد یا مشتری 

به جای اینکه برود دنبال فروشنده بگردد، همه به این سامانه 

مراجعه می كنند و سامانه اینها را در یك جا بهم متصل می كند 

و داد و س��تد ب��ه راحتی انجام می گیرد. حالا وقتی به نس��ل 

چهار و پنج برویم، اساس��ا خود فناوری هدایت كننده فرد هم 

هس��ت. یعنی دو کار که انجام دهید خودش به شما پیشنهاد 

می دهد و می گوید می خواهید این کار را هم انجام دهید؟ یا 

این کار را هم اینطور انجام بدهید بهتر اس��ت. اینها تحولاتی 

است که برای زندگی امروز ما یک ضرورت است. 

الحمدالل��ه در این دولت خود بنده توفیق داش��تم جلس��ات 

فراوان��ی را برای فناوری اطلاع��ات و دولت الکترونیک برگزار 

و  مس��ئله را دنبال کنم. چون برای من بس��یار مهم بود که تا 

پایان این دولت س��امانه های دیجیتال هدف گذاری ش��ده به 

پایان برسد.
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در حوزه سلامت به دنبال این بودیم که فرایندها را الکترونیکی 

كنیم و امروز خوشبختانه بخش بزرگی از سلامت الکترونیکی 

شده است. یعنی وقتی شما وارد یک بیمارستان می شوید، به 

ج��ای اینکه متصدی مربوطه برود دف��تر را در بایگانی بگردد 

و پرون��ده را از آنجا دربی��اورد و بخواند، خیلی راحت با یک 

شماره ملی  همه سوابق پزشكی شما را می ببیند و همه كارها 

را در همان در همان سامانه الكترونیكی انجام می دهد. یعنی 

نسخه الکترونیکی می نویسد، بعد این نسخه به صورت آنلاین 

به داروخانه م��ی رود و بیمار می توان��د داروهایش را بگیرد. 

یعنی همه كارها در یک مسیر درستی قرار گرفته و این سبب 

شده صرفه جویی های درستی شود و مصرف های بیهوده دارو 

كاهش یابد. 

امروز بیمه گر، مس��ئولین و مدیران سلامت ما می توانند نگاه 

کنند که چطور دارو مصرف می ش��ود، چط��ور در بخش های 

مختلف از خدمات استفاده می شود؟ این کار بزرگ در کشور 

الحمدالله در بخش های مختلف انجام گرفته است.

یکی دیگر از بخش های بس��یار مهم که قسمت های کوچکی 

از آن باقی مانده و باید تکمیل ش��ود، س��امانه بزرگ تجارت 

بود. چه سوءاس��تفاده هایی می شد، چه فس��ادهایی در نبود 

این س��امانه انجام می گرفت. یکی از خواصی که این فناوری 

در کش��ور به وجود می آورد مس��ئله سلامت جامعه و مبارزه 

با فس��اد است. مبارزه با فس��اد چگونه امکان پذیر است؟ چه 

کار می توانی��م بکنیم؟ با بگیر و ببن��د و دادگاه؟ البته آن هم 

در مراحلی برای برخی از موارد لازم اس��ت، اما اصل مبارزه با 

فساد با ش��فافیت درست می شود. چطور می توانیم شفافیت 

ایجاد کنیم؟ شفافیت با فناوری ایجاد می شود. 

امروز در س��امانه تجارت به راحت��ی می بینید که کدام تاجر، 

چه ف��ردی، چه شرکت��ی در چه تاریخی، چه م��وردی را ثبت 

س��فارش کرده اس��ت، چه وقت به بانک مراجعه کرده است، 

چه وقت تأمین مالی ش��ده است، چه وقت اظهارنامه ها را پر 

کرده است، چه وقت س��فارش خارجی را داده، چه وقت این 

جنس خریداری شده، چه وقت حرکت کرده، با چه کشتی ای 

آمده، چه وقت به بندر رس��یده، چه وقت آمده وارد گمرکات 

ما ش��ده، همه تشریفات گمرکی در چه تاریخی انجام گرفته، 

در چه تاریخی حمل شده، حتی می شود دید که با چه شرکت 

حملی این کالا حمل شده و به کدام انبار آمده است. البته در 

بخش انبار هن��وز مقداری عقب ماندگی داریم که باید جبران 

کنیم.

هم��ه این مراح��ل را می توانیم کنترل کنیم ت��ا زمانی که این 

جنس به بازار می آید و در اختیار مش��تری قرار می گیرد. تمام 

سیر س��امانه تجارت را همه مس��ئولین مربوطه می توانند به 

راحتی ببینند. بدون ای��ن فناوری مگر امکان پذیر بود که این 

تحول بزرگ به وجود بیاید؟

قانون مصوب ش��ده بود برای اینکه اطلاعات در اختیار مردم 

ق��رار بگیرد، ام��ا این قانون نه اجرا می ش��د و ن��ه آیین نامه 

آن نوش��ته ش��ده بود. س��ال ها بود این قانون تدوین و ابلاغ 

ش��ده بود و همان ط��ور مانده بود. مثلا یک قانون س��ال 88 

و یک قانون دیگر س��ال 89 تصویب ش��ده بود اما تا سال 92 

حجتالاسلامدکترحسنروحانی
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همینطور مانده بود. اصلا خبری از اجرا نبود. می ترسیدند که 

همه فعالیت های دولت پش��ت یک اتاق شیشه ای قرار بگیرد 

و همه مردم بتوانند کاری انجام شده توسط دولت را ببینند.

امروز در یک جلس��ه ای دیدیم که برخی از استعلام هایی که 

برای شغل های س��اده و کوچک باید انجام بگیرد دو ماه، سه 

ماه معطل می شده است. از بخش های مختلف سئوال کردیم 

که انجام این استعلامات چقدر زمان می برد؟ اینها اصلاح شد، 

الان بسیاری از استعلامات برخط است و اصلاً معطلی ندارد. 

البته حدود 39 اس��تعلام باقی مانده اس��ت ک��ه باید آنها نیز 

تس��هیل شود. اکنون اس��تعلامی که دو تا سه ماه زمان می برد 

ط��ی دو تا س��ه هفته انجام می ش��ود که این رون��د نیز باید 

کوتاه تر شود و به یک روز برسد. 

ما باید به نقطه ای برسیم که اگر سرمایه گذار خارجی خواست 

در این کش��ور سرمایه گذاری کند، ظرف یک هفته، ظرف 48 

س��اعت بتواند این کار را انجام دهد. کش��ورهایی هستند که 

سرمایه گذاری در آن کشورها ظرف 48 ساعت انجام می گیرد. 

لازم نیس��ت ش��ما به آن کش��ور بروید. از هر نقطه از جهان 

می توانی��د از طری��ق اینترنت درخواس��ت بدهی��د و همانجا 

موافقت می ش��ود. همانجا کارهای بانکی و مالی و فیزیکی را 

انجام دهید، 48 ساعت بعد مجوز در اختیار شما قرار می گیرد 

و می توانید بروید و فعالیت خود را در آن کش��ور آغاز کنید. 

ما باید به این نقطه برسیم.

دنی��ای ام��روز دنی��ای رقابت اس��ت و م��ا تنها نیس��تیم. در 

ای��ن دنیا نیاز به ی��ک انقلاب در بخش ارتباطات داش��تیم و 

الحمدالله ای��ن تحول اتفاق افتاد. ام��روز می بینیم این همه 

شرکت های شتاب دهنده، شرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها، 

کارخانه ه��ای ن��وآوری، و حرکت ه��ای متع��دد دیگ��ری که 

دانشگاه های ما را به بازار متصل می کند، بوجود آمده است.

علم را در نهایت باید به بازار وصل کنیم. علم باید به فناوری، 

نوآوری  و تولیدهای جدید تبدیل شود. همه این مراحل امروز 

از طریق شرکت های دانش بنیان انجام می گیرد.

امروز بس��یاری از خدمات دولت به راحتی و بدون اینکه نیاز 

باش��د ب��ه اداره  یا میز خدمتی مراجعه ش��ود،  از داخل خانه 

انجام می شود. این کار، کارِ عظیم و بزرگی است که برای رفاه 

مردم انجام گرفته است.

در همین جلس��ه مواردی را معرفی کردند که مثلا شرکتی در 

عرض 2 س��الی که تأسیس ش��ده و فعالیت می کند، چند صد 

نفر یا چندهزار نفر جوان تحصیلکرده را مشغول به کار کرده 

اس��ت. امروز شركت های دانش بنیان نقش بس��یار مهمی در 

اش��تغالزایی دارند. جوان ما از دانش��گاه فارغ التحصیل شده، 

بعض��ی از مش��اغل برای او جاذب��ه ندارد، ام��ا در این زمینه 

جاذبه های فراوانی برای افراد تحصیلکرده وجود دارد.

اگ��ر می خواهیم اف��راد تحصیلکرده دانش��گاهی ما مهاجرت 

نکنند و در کش��ور بمانند، باید ش��غل مناسب برای آنها آماده 

كنیم. باید کش��ور در مس��یر توسعه باش��د. بعضی از فعالان 

علم و دانش هس��تند که اگر کشور توسعه پیدا نکند احساس 

بیهودگی در زندگی خود می کنند و ناچار می ش��وند به کشور 

دیگری مهاجرت کنند و آنجا از استعداد و ذوق خود استفاده 
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کنند. امروز الحمدالله می بینیم چند صد هزار ش��غل در این 

سال ها ایجاد ش��ده است، 300 هزار ش��غل، 400 هزار شغل 

فقط در همین شرکت های دانش بنیان ایجاد شده است.

در آغ��از دول��ت همان ط��ور که گفته ش��د فق��ط 50 شرکت 

دانش بنیان دركش��ور وجود داش��ت و ام��روز 6 هزار شرکت 

دانش بنیان داریم. تحول بسیار بزرگی است. یعنی تعداد بیش 

از 100 برابر شده است. خیلی ها خدمت و خیلی ها کار کردند، 

از معاونت علمی، فناوری گرفته تا صندوق نوآوری شکوفایی 

تا وزارت ارتباطات، وزارت علوم، شرکت های مختلف همه به 

میدان آمدن��د. بخش های خصوصی در مجم��وع این حرکت 

عظیم را به وجود آوردند.

باید دنیای پساکرونا را هم ببینیم. در طول این یک سال و چند 

ماه��ی که با این ویروس مواجه ش��دیم، دیدیم که اگر دولت 

الکترونیک نبود، اگر اقتصاد دیجیتالی نبود چه مشکلاتی پیدا 

می کردیم. برای کسب و کارها چه مشکلاتی بوجود می آمد. 

وقت��ی می گوییم مردم در خانه بمانند، از خانه خارج نش��وند، 

ترددها کم شود، سفرها کم ش��ود، محدودیت ها ایجاد شود، 

اگر دولت الکترونیک نباش��د، چطور می شود زندگی کرد؟ در 

همین فضا و در همین فضای سایبری است که مردم می توانند 

كارهای خود را انجام دهند. در بسیاری از کشورهای اروپایی 

این روزهایی که موج جدید کرونایی اینها را در فشار قرار داده 

است، در بعضی از ش��هرها حتی برای خرید موارد ضروری و 

روزمره هم می گفتند از طریق اینترنت س��فارش بدهید و حق 

ندارید از خانه خارج شوید.

وقت��ی ای��ن اپیدمی دنیا و س��لامت مردم را تهدی��د كرد، آثار 

تحولی را که در این چند س��ال در کشور به  وجود آمد، بیشتر 

لم��س كردیم. دیدی��د خیلی از خدماتی ک��ه لازم بود به مردم 

بدهیم، از طریق دولت الكترونیك انجام شد. مثلاً می خواستیم 

به مردم وام بدهیم، به بیش از 70 میلیون نفر می خواس��تیم 

وام بدهی��م، ای��ن 78 میلیون نف��ر که وام گرفتند، کس��ی از 

خانه حرکت نکرد، کس��ی به بانک مراجع��ه نکرد، همه اینها 

الکترونیک��ی انجام گرفت. معلوم ش��د این وام چقدر اس��ت، 

کجا به حس��اب فرد واریز می ش��ود، چط��ور باید پس بدهد، 

هم��ه اینها الکترونیکی بود و نیاز ب��ه مراجعه نبود. اگر همه 

اینها می خواس��تند مراجعه کنند چطور امکان پذیر بود؟ مردم 

یارانه هایی را دریافت می کنند، بدون اینکه به جایی مراجعه 

کنند. همه اینها در فضای الكترونیكی انجام می گیرد والا خودِ 

این مراجعات حضوری موجب تشدید این بیماری می شد.

س��هام عدال��ت مردم س��امان پی��دا ک��رده، س��هام عدالت را 

می فروش��ند، س��هام عدال��ت می خرند، ای��ن جمیعت عظیم 

بزرگ س��ود س��هام عدالت خود را دریاف��ت می کنند، اما لازم 

نیست کسی از خانه حرکت کند و جایی برود. در بورس وارد 

می شوند، از بورس خارج می شوند، چیزی را می فروشند، همه 

اینها را در این فضا انجام می دهند. این تحول عظیم و بزرگی 

اس��ت که انج��ام گرفت و در این شرای��ط کرونایی کاملاً لمس 

کردیم که این فضا چقدر ضروری بوده است.

بچه های ما، دانش آموزان ما، دانشجویان ما، 14 میلیون دانش 

آم��وز، 4، 5 میلیون افرادی که در بخش های مختلف س��طح 

حجتالاسلامدکترحسنروحانی
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دانشگاهی مش��غول فعالیت هس��تند، زمانی که دانشگاه و 

مدارس به خاطر کرونا تعطیل ش��د، اگر بچه ها می خواس��تند 

در خان��ه بمانن��د و درس هم در اینی ک س��ال و نیم نخوانند 

که کم کم دارد به 2 س��ال می رس��د، وضع تحصیل بچه ها چه 

می ش��د؟ زندگی مردم چه می ش��د؟ نمی خواهم بگویم که به 

مدرس��ه و حضور در مدرس��ه نیاز نیس��ت، ام��ا در شرایطی 

هستیم که ناچاریم.

همی��ن شرایط که برای ما پیش آمد، به ما می گوید که چطور 

بای��د به آینده نگاه کنیم. ما دنیای پس��اکرونا را باید ترس��یم 

کنیم. این بیماری به ما نشان داد آن اطمینانی که در طول این 

100 س��ال اخیر برای س��لامت افراد به وجود آمده بود، دیگر 

وجود ندارد. باید تا الان از کرونا عبور می کردیم، اما جهش��ی 

که این ویروس پیدا کرد، نگذاش��ت و ما را با یک موج جدید 

مواج��ه کرد. نه فقط م��ا که همه دنیا را ب��ا یک موج جدید 

مواجه کرد.

ممکن است این ویروس بماند، ممکن است برای سال ها بماند، 

نمی دانیم پایان این روند کجاست. ممکن است ویروس دیگری 

مش��ابه این بیاید. باید برای دنیای پساکرونا برنامه ریزی کنیم. 

در همین کرونا اگر این شرکت های دانش بنیان نبودند چطور 

ب��ا این بیماری مب��ارزه می کردیم؟ داروها، امکانات پزش��کی، 

ونتیلاتور و اتاق های آی .س��ی.یویی، که نیاز داشتیم را همین 

شرکت ه��ا تأمین کردند. دنیا این وس��ایل و تجهیزات را به ما 

نمی داد، حتی برای ماسک در دنیا دعوا بود. شما می دانید اول 

این بیماری، دنیا چه وضعی پیدا کرد!

همین امروز تهیه واکسن به آن راحتی نیست که فکر کنیم به 

راحتی می شود واکسن خرید، به راحتی می شود واکسن آورد. 

الان 85 درصد واکس��ن هایی که تولید می شود در 7، 8 کشور 

مصرف می شود. در چنین شرایطی بود كه توسعه شركت های 

دانش بنیان توانس��ت ما را به یک نقطه نسبتاً مناسب برساند. 

توانس��تیم با این وی��روس بجنگیم و مبارزه کنی��م تا مردم ما 

بتوانند زندگ��ی کنند. در این زمینه این شرکت ها ما را یاری و 

کمک کردند و خدمات الکترونیکی توانست جامعه را یاری و 

کمک کند تا ما به این نقطه حساس رسیدیم.

بنابرای��ن ای��ن تحول برای س��لامت جامعه، مبارزه با فس��اد، 

اطلاعات مردم، علم، رفاه، کس��ب و کار مردم، ش��غل مردم و 

ب��رای همه اینه��ا ضروری بود. اینکه م��ا روز اول ماه رمضان 

اولین جلسه مان را با این شرکت های بسیار مهم که در فناوری 

اطلاعات یا فناوری زیس��تی یا فناوری ه��ای مربوط به بخش 

بهداش��ت و درمان کار و فعالیت می کنن��د، قرار دادیم، برای 

این بود که مردم بدانند در این مقطع این فضا و این شرکت ها 

چ��ه مقدار برای ما اهمیت دارند. الحمدالله سرمایه اصلی در 

این کار نسل جوان علاقمند دانش پژوه جامعه است. به لطف 

خدا ما در کش��ور نسل جوان با اس��تعداد آماده برای این کار 

داری��م. همه كارهایی كه لازم اس��ت را باید انجام دهیم تا با 

ی��اری همدیگر بتوانیم این مس��یر را ادامه دهیم و به تدریج 

انش��اءالله در یک رقابت سازنده با کش��ورهای پیشرفته قرار 

بگیریم.

والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته.
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ب��ه نمایندگی از اپراتورهای تلفن همراه کش��ور، از شرکت ایرانس��ل خدمت 

شما هس��تم و گزارش مختصری از پیشرفت های حاصل شده در بخش تلفن 

همراه کشور را طی 8 سال گذشته خدمت رئیس جمهور محترم و سایر حضار 

تقدیم می کنم و در انتها نیز به طور خاص گزارش��ی را درباره شرکت ایرانسل 

به عرض می رسانم.

تعداد کل مشترکین تلفن همراه از 64 میلیون مشترک در سال 92 به بیش از 

127 میلیون مش��ترک در سال جاری افزایش یافته است، یعنی در این بخش 

رش��دی بیش از 99 درصدی را ش��اهد بوده ایم. همچنی��ن در همین مدت، 

ش��اهد افزایش سطح پوشش تلفن همراه در جاده های اصلی، فرعی و ریلی 

کش��ور از 71 درصد به 94 درصد بوده ایم. افزایش تعداد س��ایت های نس��ل 

دوم تلفن همراه از حدود 32 هزار سایت به بیش از 55 هزار سایت در سال 

جاری از دیگر اقدامات در همین دوره زمانی بوده است.

توس��عه اینترنت پرسرعت نسل 3 و 4 تلفن همراه از دیگر پیشرفت های حوزه 

تلفن همراه کش��ور است. افزایش تعداد سایت های نسل 3 که در حال حاضر 

42 هزار س��ایت است، از سال 92 شروع شده است و تعداد سایت های نسل 

چهارم تلفن همراه نیز اکنون به بیش از 41 هزار سایت در کشور رسیده است.

تعداد کاربران ش��بکه دیتای پهن باند کشور هم اکنون به بیش از 78 میلیون 

کاربر رس��یده و اکنون که خدمت شما هستیم مصرف متوسط شبکه دیتای 

پهن باند کشور به بیش از 26 تتابایت در روز افزایش پیدا کرده است.

همچنی��ن موضوع راه اندازی تکنولوژی 5G را در کش��ور داش��تیم که اول 

مرداد س��ال گذشته اولین س��ایت آن با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و شرکت ایرانس��ل راه اندازی ش��د که توس��ط حضرت عالی نیز به 

بهره برداری رسید و اکنون در مراحل توسعه آن قرار داریم.

اجازه می خواهم گزارش��ی از وضعیت شرکت ایرانس��ل هم در این نشست 

گزارشجهش
درزیرساختهای
تلفنهمراه

حسنبولوردی
معاون فنی و مهندسی شركت ایرانسل 

حسنبولوردی
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ارائه کنم. شرکت ایرانس��ل با وج��ود افزایش محدودیت های 

ظالمان��ه و تحریم ه��ای بین المللی، نرخ تورم و ارز، توانس��ته 

اس��ت عملکرد رو به رش��د داشته باش��د و از سال 92 تا سال 

99 توانس��ته است – شكل مستقیم و غیرمستقیم- 507 هزار 

میلیارد ریال به دولت پرداخت کند.

افزایش میزان سرمایه گذاری در حوزه زیرساخت به مبلغ بیش 

از 249 ه��زار میلیارد ریال در بازه زمانی س��ال های 92 تا 99، 

افزایش پوش��ش ش��هرها از 82 درصد به 100درصد و افزایش 

پوشش روستایی از 12 هزار روستا به 31 هزار روستا در پایان 

سال 99 از دیگر دستاوردهای شرکت ایرانسل است. 

افزایش پوش��ش ج��اده ای از 24 هزار کیلومتر ب��ه 102 هزار 

کیلومتر در انتهای س��ال جاری، افزایش تعداد کل مش��ترکین 

تلفن همراه از حدود 25 میلیون مشترک در سال 92 به بیش 

از 55 میلیون مشترک در سال 99، افزایش تعداد کاربران شبکه 

دیتای پهن باند کش��ور از 1/4 میلون نفر به 40 میلیون کاربر 

و همچنین افزایش کیفیت ش��بکه و میانگین سرعت اینترنت 

از 1/4 مگابیت به 10 مگابیت از دیگر دس��تاوردهای شرکت 

ایرانسل است.

در حوزه تحقیق، نوآوری و بومی سازی نیز فعالیت های خیلی 

خوبی را داش��تیم و ضمن حمایت و پش��تیانی از تحقیقات، 

ن��وآوری و مطالعات راهبردی در ح��وزه فناوری های نوین از 

جمله 5G و 6G سعی کردیم شرکت های داخلی را جایگزین 

تأمین کننده های خارجی کنیم.

خوش��بختانه ب��ا تمرکز بر بومی س��ازی محص��ولات، در حوزه 

سیم کارت، دستگاه تلفن همراه، مودم های خانگی، تجهیزات 

انتقال و تکرارکننده ها، دستاوردهای خیلی خوبی داشتیم.

سرمایه گذاری در راس��تای بومی سازی سیستم های نرم افزاری، 

ش��بکه های آم��وزش مج��ازی، س��کوهای ارائ��ه خدمات در 

لایه های کاربردی ش��بکه ملی اطلاعات از جمله پیام رسان ها 

و ش��بکه های اجتماعی از دیگر موفقیت های شرکت ایرانسل 

به شمار می آید. 

مش��ارکت در ایجاد صندوق های سرمایه گذاری جس��ورانه و 

مرک��ز نوآوری با حمای��ت معاونت علمی و فناوری ریاس��ت 

جمه��وری و راه اندازی مرکز ن��وآوری در ذی��ل اپراتور تلفن 

همراه ایرانسل از دیگر افتخارات شرکت ایرانسل است.



18

انقلابدیجیتالودانشبنیان

ت
عــا

طلا
یا

ور
نــا

هف
ص

ـــر
نع

الا
عـــ

یف
ش

دیــ
نـــ

ما
هـــ

ت
سـ

شـ
ن


ور

مه
سج

رئی
با

ن
نیا

شب
دان

ی
ها

ت
رک

ش
و

شرکت ش��اتل، شرکتی خصوصی اس��ت که در سال 1381 تأسیس شده است 

و حدود 1600نفر نیرو در تهران و 3هزار نفر در 500 ش��هر دارد. مش��تریان 

شرکت شاتل میلیون ها کاربر اینترنت ثابت در 500 شهر و صدها هزار کاربر 

تلفن همراه در 1500 شهر کشور هستند.

ارائه سرویس پخش براساس درخواست به نام نماوا که سرویس جدیدیست و 

حدود 2 س��ال است وارد بازار شده است، از دیگر فعالیت های شرکت شاتل 

است. لازم به ذکر است که در همین زمینه مشکلات فراوانی با صدا و سیما 

و نهادهای ذی ربط داشته ایم. 

تعداد سرویس های شرکت شاتل از 500هزار پورت در سال 92 به یک میلیون 

پورت در ابتدای سال 1400 رسیده است که رشدی حدوداً 2برابری را شاهد 

هستیم. 

میزان پهنای باند ما در س��ال 92، 12 گیگابایت بود که این میزان در س��ال 

1400، به 300 گیگابیت یعنی قریب به 25 برابر سال 92 رسیده است.

ضریب دسترس��ی شبکه 99/6درصد اس��ت و با نصب تجهیزات آماده نصب 

VDSL سرعت اینترنت خانگی نزدیک به 14 برابر می شود. در این زمینه ما 

بیش از 2 میلیون پورت آمادگی نصب داریم و تجهیزات مورد نیاز 4 س��اله 

آینده در انبارهای شرکت شاتل فراهم هستند.

هدف گذاری دولت محترم 5 میلیون پورت بود که ما 40 درصد از این میزان 

را تعهد کردیم ولی متأس��فانه به علت ع��دم همکاری مخابرات هیچ پورت 

خوب و مناسبی نصب نشده است و مردم استفاده نمی کنند. تجهیزات آماده 

است، بازار هم درخواست دارد، ولی كار به سرانجام نرسیده است. 

در شاتل انتظار کاربران در صف انتظار به صورت متوسط کمتر از 40 ثانیه، 

سطح رضایت کاربران و كاركنان بیش از 80 درصد و همچنین پهنای باند هر 

کاربر نزدیک به 300 کیلوبیت بر ثانیه است.

ارتباطاتثابت
بایدبهاندازه
ر ارتباطاتسیا
پیشرفتکند

ززاده محمدحسنشانهسا
رئیس هیات مدیره شركت شاتل

محمدحسنشانهساززاده
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جن��اب آقای دک��تر روحان��ی، می خواهم نکت��ه ای را خدمت 

جنابعالی عرض کنم. بعد از دس��تور حضرت عالی در سال 93 

در زمینه آغاز توسعه 3G و 4G و زیرساخت های ICT، شاهد 

انقلابی در كشور بودیم و تکنولوژی های مختلفی برای بهبود 

ترافیک، بهبود مصرف انرژی، سیس��تم حمل و نقل و سیستم 

خری��د آنلاین پا به عرص��ه حضور گذاش��تند. همین رویداد 

باید در ش��بکه ثابت هم اتفاق افتد. ش��بکه ثابت متأسفانه 

وابستگی بالایی به زیرساخت های شرکت مخابرات ایران دارد 

و در جایی که ما باید از فیبر یا شبکه ای مانند شبکه مخابرات 

اس��تفاده کنیم با مش��کل جدی مواجه هس��تیم، چون موج 

درخواست ها پش��ت در مخابرات متوقف شده است و هیچ 

سرمایه گذاری مؤثری در این زمینه از س��وی شرکت مخابرات 

انجام نمی ش��ود و اجازه سرمایه گ��ذاری به بخش خصوصی را 

هم نمی دهند.

م��ا آمادگی داری��م که 50درصد نیاز اینترن��ت پرسرعت ثابت 

کش��ور را مرتفع کنیم و علی رغم تحریم ها و تمام مش��کلات 

ارزی تجهیزات این کار آماده است و تنها نیاز به همت وزارت 

ارتباطات و حمایت در مقابل شرکت مخابرات داریم.

موضوع بعدی که می خواهم خدمت شما عرض کنم در زمینه 

افزای��ش قیمت خدمات مخابراتی اس��ت. در دوران مدیریت 

ح��ضرت عالی اجازه افزایش قیمت داده نش��د و شرکت های 

خصوصی فعال در این حوزه هر س��ال از نظر مالی نحیف تر 

می ش��وند با توجه به اینکه هزینه ها رو به افزایش است اگر 

به وزیر ارتباطات دس��توری در این زمین��ه دهید، حداقل به 

میزان تورم سالانه بتوانیم افزایش قیمتی در سرویس ها داشته 

باشیم.

در حال حاضر در حوزه ویدیو در حال حاضر در كش��ور نماوا 

و فیلیمو سرویس ارائه می کنند اما در س��ال گذشته اختیارات 

وزارت ارش��اد در حوزه نظارت به صدا و س��یما منتقل ش��د، 

یعنی رگولاتور مجموعه هایی که باید با صدا و س��یما رقابت 

کنند، خودِ صدا و سیما شده است و این به علت عقب نشینی 

وزارت ارشاد بوده اس��ت. اخیرا مجلس نیز مصوبه ای داشت 

که برای یک س��ال دیگر این موضوع تمدید ش��د. این کار به 

بنیاد VOD ک��ه 60درصد مصرف اینترن��ت را در کل دنیا به 

خود اختصاص داده است ضربه بزرگی می زند. 
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آقای رئیس جمهور! سر شما را با آمار و ارقام پیچیده درد نمی آورم. در تابستان 98 

خدمت شما رسیدیم و از عملکرد تاکسی های آنلاین گزارش مفصلی خدمت تان 

ارائه کردیم كه خوش��بختانه منجر به قانونی شدن فعالیت تاكسی های آنلاین 

در كش��ور شد و این مجموعه ها در زمان اصلاح قیمت بنزین، به كمك دولت 

آمدند. امروز در شرکت تپ س��ی یک میلیون و400هزار راننده، 1000 پرس��نل 

مس��تقیم و 15 میلیون کاربر داریم و در 14 اس��تان کشور مشغول به فعالیت 

هس��تیم. شرکت تپ س��ی به عنوان اولین شرکت اس��تارتاپی توانس��ت پذیرش 

قطعی ورود به بازار بورس را در زمستان سال گذشته دریافت کند.

تا پیش از این در کش��ور ما به  دلیل ناش��ناخته بودن ماهیت استارتاپ  ها به 

آنها به عنوان خطر نگاه می ش��د، اما امروز بر همه مبرهن ش��ده اس��ت که 

استارتاپ ها سرمایه های ملی هستند. امروز در دنیا رقابت بین چین و امریکا 

از رقابت های معمول گذشته و به رقابت های استارتاپ ی رسیده است. یک 

اصطلاحی هس��ت به اسم یونیکورن ها یا شرکت های بالای یک میلیون دلار؛ 

امری��کا 260 الی270 مورد از این شركت ها و چین 210 الی 220 مورد دارند 

و رقابت آنها در این حوزه است.

کش��ور ما می تواند در این حوزه مزیت رقابتی را داش��ته باش��د. چون این 

شركت ها سرمایه نس��بتاً محدودی نیاز دارند و بر مبنای سرمایه انس��انی بنا 

می ش��وند. ما می توانیم در این زمینه سرآمد باش��یم. اکنون در کشور حدود 

5 ال��ی 6ه��زار اس��تارتاپ  داریم. در مرحل��ه بعدی باید تع��داد محدودی، 

کس��ب وکار یا هلدینگ های عملیاتی تشکیل شود. اینها باید مثل موتورهای 

محرک، شرکت های دیگر را دنبال خودشان بکشانند. یعنی از اندازه خودشان 

اس��تفاده کنند و هزینه ها را کاهش دهن��د و در عین حال کار حاکمیتی را 

در زمین��ه قانون گذاری و مباحث نظارت��ی راحت تر کنند. این اتفاق مثلا در 

کش��ور چین افتاده است، تقریباً 80درصد اکوسیستم استارتاپ ی چین ذیل 

استارتاپها
سرمایهملی
کشورند

میلادمنشیپور
مدیرعامل شركت تاكسی اینترنتی تپ سی

میلادمنشیپور
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4 هلدینگ عملیاتی مانند علی بابا هستند و اینها مدیریت را 

برعهده دارند. در كش��ور ما نیز چنین كاری باید انجام شود. 

این اقدام برای مرحله بعدی رش��د و به دس��ت آوردن س��هم 

قابل توجهی از GDP و ورود به مبحث صادرات این خدمات 

لازم است.

ورود به بازار سرمایه، درگاه دیگری است که استارتاپ ها باید 

از آن بگذرند، زیرا اس��تارتاپ ها می توانند از منابع مالی بازار 

سرمایه استفاده کنند و رشد و توسعه مورد نیاز را رقم بزنند.

اس��تارتاپ ها از مح��ل کمک های دولتی و تس��هیلات بانکی 

نباید و نمی توانند رش��د کنند. در هیچ جای دنیا هم این اتفاق 

نمی افتد. پس بازار سرمایه از این جهت برای رشد استارتاپ ها 

اهمیت دارد و مهم هست.

همان طورکه عرض کردم، شرکت تپ سی این مرحله را به خوبی 

رد ک��رده اس��ت و س��ایر شرکت ها نیز در صف عب��ور از این 

مرحله هس��تند. برای عبور از ای��ن مرحله یک سری قدم های 

نهای��ی و موانع باقی مانده ای اس��ت که آقای دکتر س��تاری و 

آق��ای دکتر واعظی در جریان جزئیات این امور هس��تند. اگر 

در این زمینه حمایتی شود، فکر می کنم پتانسیل عظیمی آزاد 

می ش��ود و واقعاً می توانیم برویم به س��متی که استارتاپ ها 

بخش معنادار اقتصاد کشور شوند. 

از سمت چپ: دکتر سورنا ستاری )معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان(

                     دکتر علی وحدت )رئیس هیأت عامل صندوق نوآوری و شکوفایی(
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آقای رئیس جمهور! به نمایندگی از تیم باسلام خدمت شما هستم. باسلام یک 

market place آنلاین اس��ت که امكان خرید و فروش را برای کسب و کارها 

به وجود می آورد. با س��لام یک شبکه اجتماعی هم هست که امکان تعامل را 

برای آنها فراهم می کند. در تابستان سال98 خدمت شما بودیم و از آن موقع 

تا کنون با س��لام بیشتر از 100 برابر رش��د داشته است. تقریباً 80 هزار نفر از 

کس��ب وکارهای مختلف و از  1000 نقطه جغرافیایی کش��ور محصولات خود 

را از طری��ق ای��ن پلتفرم به مردم عرضه می کنند. هرکدام از کس��ب وکارهایی 

که درون باس��لام هس��تند خودش��ان یک کارآفرین کامل و تمام عیار هستند. 

آنها غیر از کس��ب وکار خودش��ان، یک و نیم میلیون ش��غل دیگ��ر را هم به 

صورت غیرمستقیم در صنعت های مختلف در زمینه تأمین و لجستیک فعال 

کرده اند. پلتفرم هایی ش��بیه باسلام دو کارکرد عمده دارند؛ اولین آن این است 

که دسترس��ی مس��تقیم را بین تولیدکننده یا کس��ب وکار دست اول و خریدار 

فراه��م می کنن��د و ارزش دومی که به وجود می آورن��د به خاطر تراکم عرضه 

و دس��ت اول بودن عرضه ها، قیمت ها را به س��طح منطقی هدایت می کنند. 

به عنوان مثال الان می توان در باس��لام برنج مازن��دران را 40درصد زیر قیمت 

بازار تهران تهیه کرد. اتفاق دیگری که در پلتفرم های شبیه باسلام روی می دهد 

جریان معکوس مهاجرت کالاها و محصولات از ش��هرهای کوچک و روستاها 

به ش��هرهای بزرگ است. خیلی از کس��ب وکارهایی که در چنین پلتفرم هایی 

فعالی��ت داش��تند تا پیش از این در ش��هرهای بزرگی مانند ته��ران و اصفهان 

بودند، اما اکنون این کس��ب وکارها به زادگاه خودشان در شهرهای کوچک تر 

در حال مهاجرت کردن هستند و یک زندگی خوبی را در طبیعت کنار خانواده 

خودشان ایجاد کرده اند.

دو کارکرد جنبی دیگری نیز پلتفرم هایی مثل باس��لام به وجود می آورند؛ یكی 

از آن دو ش��فافیت عملکرد اس��ت. شما در باس��لام کاملاً می توانید ببینید که 

تعامل
شفافیتو
رقابتپذیری

محمدرضاآقایا
بنیانگذار كسب وكار »باسلام«

محمدرضاآقایا
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این کسب وکار از کجا آمده، چه کالایی را می فروشد، مشتریان 

او چه کس��انی هس��تند و نکته دوم اینکه اساس این شفافیت 

عملک��رد مبتنی بر دیت��ا، رنکینگ و رتبه بندی اس��ت. مثلاً یك 

خرماف��روش را در جنوب کش��ور در نظر بگیرید؛ در باس��لام 

هویت، پیشینه، سابقه فعالیت و مقایسه قیمت های او با سایر 

عرضه کنندگان خرما در دسترس است. 

جناب آقای رئیس جمهور؛ آرمان نهایی ما این است که بتوانیم 

پلتفرم و اکوسیستم بزرگی برای کسب و کارهای کوچک کشور 

و حتی منطقه انش��الله به زودی به وجود بیاوریم که براساس 

ظرفیت خود مردم ایران باشد.

باسلام هیچ زیرساخت عملیاتی لجستیکی از خودش ندارد؛ ما 

کلاً یک تیم نرم افزاری هس��تیم که ظرفیت ها را به هم متصل 

می کنی��م و همه آدم ها داش��ته های خودش��ان را با همدیگر 

به اش��تراک می گذارند و در همین اکوسیس��تم ب��ا هم تعامل 

می كنند. از خدمات س��اده ای مثل عکسبرداری و تولید محتوی 

گرفته تا خدمات پیچیده تری مثل لجس��تیک و اعتبارسنجی در 

این پلتفرم قابل انجام است. 

آقای رئیس جمهور! در صحبت های همکارمان آقای منشی پور؛ 

اشاره شده که سایر کشورهای دنیا به خصوص کشورهایی مثل 

چین و هند، توانس��ته اند از طری��ق پلتفرم ها تا حتی 20 برابر 

ارزان تر به اش��تغال پایدار برس��ند. هزینه اش��تغال پایدار در 

یک پلتفرم ش��بیه به اینجا خیلی ارزان تر از سرمایه گذاری های 

متمرکز اس��ت. اتفاقاتی بس��یار خوبی در دولت جنابعالی رخ 

داد و اس��تارتاپ های زیادی به وج��ود آمدند اما اکنون چالش 

اصلی بحث تأمین مالی این شرکت ها در مقیاس بزرگ تر است 

تا بتوانند وارد رقابت های بین المللی شوند.

در انتها می خواستم از تمامی افراد و سازمان هایی که در این راه 

کمک کردند تشکر کنم؛ معاونت عملی و فناوری رئیس جمهور، 

صندوق نوآوری و ش��كوفایی، صندوق های جسورانه ای مانند 

سراوان و موسس��ه دانش بنیان برکت از جمله این س��ازمان ها 

هستند. 
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ویس��تاژن آنزیم در حوزه زیس��ت فناوری فعال است و من فکر می کنم 

ب��ه جای گزارش دادن بهتر اس��ت به عنوان نماینده حوزه زیس��ت فناوری 

از دغدغه ه��ای این حوزه صحبت کنم. زیس��ت فناوری به عنوان فناوری 

قرن 21 ش��ناخته می شود و محصولات این حوزه دارای ارزش افزایی بسیار 

بالایی هستند. 

از طرفی زیس��ت فناوری اساس��ا دوس��ت دار محیط زیست و س��ازگار با 

موجود زنده و انس��ان است و روند دنیا به این سمت می رود. محصولات 

حوزه زیست فناوری از سال 2000 تا 2021، دارای روند تصاعدی در دنیا  

بوده اند که خوشبختانه در دولت تدبیر و امید به این موضوع توجه شده 

و تا حدی ساختارهایی ایجاد شده است. با این حال هزینه هایی که در این 

حوزه صرف ش��ده بیشتر در زمینه توسعه ساختارها و ساختمان ها بوده تا 

توسعه محصولات. به نظر من عمده ی بودجه ها در دست افراد محدودی 

قرار گرفته اس��ت و به همین علت شاید سهم حوزه های بیوتکنولوژی کم 

ش��ده است. در حوزه بیوتکنولوژی دارویی پیشرفت خوبی داشته ایم ولی 

در ح��وزه بیوتکنولوژی صنعت��ی هنوز راه زیادی پی��ش رو داریم و باید 

سرمایه گذاری خیلی بیشتری انجام شود. 

شرکت ما از شرکت هایی اس��ت که در زمینه ح��وزه بیوتکنولوژی صنعتی 

و تولی��د بیوکاتالیس��ت هایی که در صنایع مختلف اس��تفاده می ش��ود و 

مکمل های صنایع غذایی فعالی��ت دارد. در دنیا سرمایه گذاری های خیلی 

زیادی در این حوزه انجام شده است. خواهشمندم برای سرمایه گذاری در 

این حوزه توجه بیشتری شود. 

اینجا لازم اس��ت از شما به دلیل انتصاب شایسته آقای دکتر ستاری تشكر 

می كنم. زیرا هر زمان که مش��کلی بود ایش��ان واقعاً کمک کردند. این را 

نی��ز باید بگویم كه صندوق نوآوری و ش��کوفایی یکی از افتخارات دولت 

زیستفناوری
فناوریقرن
بیستویك

الههپورفخرایی
مدیرعامل شركت ویستاژن آنزیم

الههپورفخرایی
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تدبیر و امید است که در این سال ها کمک حال خوبی برای 

شرکت های دانش بنیان بوده است. آقای دکتر وحدت و تیم 

جوان و خلاق و با انگیزه ایش��ان به شرکت های دانش بنیان 

خیلی کمک کرده اند.

در این زمینه درخواس��تی هم دارم. حوزه زیس��ت فناوری 

حوزه زمانبری در زمینه R&D هس��ت. گرفتن مجوزها برای 

یک دارو ممکن اس��ت سال ها طول بکشد، پس نمی شود با 

این حوزه مانند سایر حوزه ها برخورد کرد. درخواست دارم 

در زمینه تس��هیلات و سرمایه گذاری توجه بیش��تری به این 

 حوزه مبذول ش��ود تا بحث تحقیق و توس��عه به طور کامل 

انجام ش��ود.  آینده خیلی خوبی را در حوزه زیست فناوری 

می بین��م. آقای دک��تر روحانی؛ واقع��اً سرمایه گذاری در این 

حوزه می تواند جایگزین بخش��ی از درآم��د در حوزه نفت 

باش��د، چ��ون این ح��وزه، حوزه پولس��ازی اس��ت و ارزش 

افزوده ای که محصولات زیس��ت فناوری دارند بس��یار بالا 

اس��ت. من و دوس��تانم در ای��ن شرک��ت دانش بنیان همه 

تلاش مان را می کنیم که س��هم کوچک��ی از این بازار جهانی 

داشته باشیم و بتوانیم به رشد کشور کمک کنیم.
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در ابتدا برحسب وظیفه لازم است از حضرت عالی و مجموعه دولت محترم 

به ویژه دو بخش مهمی که در توسعه، شکل گیری و بلوغ اکوسیستم حوزه 

نوآوری و فناوری در کش��ور نقش آفرینی کردند، تش��کر ویژه ای به عنوان 

عضو کوچکی از مجموعه های شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها داشته 

باشم.

دو مجموعه معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمه��وری به عنوان متولی 

این اکوسیس��تم و صندوق نوآوری و ش��کوفایی به عنوان نهاد تامین مالی 

اس��تارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان، قطعاً نقش مهمی را در شکل گیری 

و بلوغ این اکوسیس��تم داش��ته اند. مجموعه معاون��ت علمی، جناب آقای 

دک��تر س��تاری انصاف��اً پدرانه و دلس��وزانه همه فن��اوران، اس��تارتاپ  ها و 

شرکت ه��ای دانش بنی��ان را در ط��ول ای��ن 8 س��اله حمایت کردن��د. آقای 

دک��تر وح��دت در دوره مدیری��ت جدید صن��دوق نوآوری و ش��كوفایی، 

با مدیریت هوش��مندانه توانس��تند مناب��ع صندوق ن��وآوری را احیا كنند 

 و ب��ه روش ه��ای مختلف کمک ش��ایانی به رش��د و توس��عه اکوسیس��تم 

داشته باشند. 

بن��ده ب��ه نمایندگ��ی از ش��تاب دهنده ها به عن��وان مراک��ز غیرانتفاعی در 

اکوسیس��تم دانش بنیان، در خدمت حضرت عالی هس��تم. شتاب دهنده ها 

در حقیقت مرکز زایش و ش��کل گیری شرکت های دانش بنیان در اکوسیستم 

هستند. 

ش��تاب دهنده آبان از س��ال 94 با حمایت معاونت علمی فناوری ریاست 

جمهوری و صندوق نوآوری و شکوفایی با توجه به خلائی که در اکوسیستم 

احس��اس می شد، تأسیس شد. چون اکوسیستم حوزه فناوری در ابتدا بیشتر 

در حوزه های خدمات و سرویس و IT شکل گرفته و انصافاً تحول ایجاد كرده 

بود، خلائی که ما احس��اس کردیم در حوزه فنی مهندسی بود. نقش آفرینی 

توسعه
اقتصاد
دانشبنیان
باکمك
شتابدهندهها

موسیالرضاابوچناری
مدیرعامل شتاب دهنده  آبان 

موسیالرضاابوچناری
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شرکت های دانش بنیان و اس��تارتاپ ها در صنایع بزرگی مثل 

نفت، گاز و پتروش��یمی غیرقابل انکار اس��ت. بر این اساس 

ش��تاب دهنده آبان تمرکز خودش را در این حوزه گذاش��ت و 

از س��ال 94 تا کنون 30 اس��تارتاپ  و شرک��ت دانش بنیان را 

حمایت کرده است و در حال حاضر 12 محصول دانش بنیان 

و High Tech را وارد صنایع نفت و گاز و پتروش��یمی کرده 

که به عنوان صنایع کلیدی کشور هستند.

شرکت ه��ای ش��تاب دهنده طی چند س��ال گذش��ته بالغ بر 

40 میلی��ون دلار صرفه جویی ارزی داش��ته اند. 3 س��ال پیش 

که خدمت آقای دکتر س��تاری بودیم و رونمایی از بخش��ی از 

اس��تارتاپ های موجود در شتاب دهنده را داشتیم، بحث بر 

سر این بود که ب��ه مبلغ 200 میلیون دلار صرفه جویی ارزی 

در 5 سال برسیم که خوشبختانه در 3 سال گذشته توانستیم 

بخشی از این هدف را محقق کنیم.

جناب آقای روحانی، در حال حاضر 200 نخبه دانشگاهی از 

دانشگاه های برتر کش��ور مانند دانشگاه صنعتی شریف در 

این مرکز مش��غول به کار و فعالیت روی طرح های خودشان 

هستند. یکی از کارهایی که در مجموعه شتاب دهنده مورد 

توجه بوده، حمایت از نخبگان بدون محدودیت های شهری 

اس��ت. این یعنی ما در مجموعه ش��تاب دهنده آبان -که در 

تهران مس��تقر است- محدودیت جغرافیایی برای حمایت از 

شركت های دانش بنیان در نظر نگرفته ایم و شعبات تخصصی 

در اس��تان های جنوبی مثل سیستان وبلوچستان، خوزستان و 

هرمزگان كرده ایم. 

استراتژی اصلی آبان در توسعه استارتاپ ها، ورود به بازارهای 

جهانی است. در سال گذشته بحمدالله 4 شرکت دانش بنیان 

زیرمجموعه شتاب دهنده به بازارهای جهانی وارد شدند و با 

شركت های بزرگ خارجی رقابت كردند.  
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آق��ای رئیس جمه��ور! ما یک زیس��ت بوم ن��وآوری، فن��اوری اطلاعات و 

هوش مصنوعی در دانش��گاه صنعتی شریف هس��تیم و با مراکز نوآوری و 

آزمایش��گاه های متعددی همکاری داریم ولی از سال 92 با حمایت خوبی 

كه از س��وی دکتر س��تاری ش��د و از س��ال 94 به بعد نیز با حمایت آقای 

دکتر واعظی پیشرفت بسیار خوبی داشتیم. در حقیقت یک مجموعه ای به 

وجود آمده که بیش از 250 نفر از نخبگان ایرانی داخل و خارج از کش��ور 

را گرد هم آورده اس��ت. طبق برنامه ای که با معاونت داش��تیم، 40 نفر از 

نخبگان خارج را نیز جذب کردیم. اکنون حدود 20 فناوری در س��طح ملی 

و جهانی داریم. 

من هم معتقدم باید چندتا یونیکورن بزرگ داشته باشیم ولی بدون انحصار. 

باید از تمام ظرفیت های کش��ور استفاده شود. مسئله تنظیم مقررات خیلی 

مهم است، بازار حتماً باید توسط رگولاتور، خوب تنظیم شود.

توسعه منابع انسانی موضوع مهمی است که چندان به آن توجه نمی شود. 

از لحاظ مدارک تحصیلی خوب رش��د کرده ایم ولی توس��عه منابع انسانی 

دارای مه��ارت در کش��ور بس��یار ضعیف اس��ت. اطمین��ان دارم که تمامی 

شرکت هایی که اینجا تشریف دارند با این مس��ئله مواجه هس��تند و حتما 

باید یک راهبرد اصولی برای این معضل تدوین شود.

الحمدالله با حمایت های دولتی، توانس��تیم یک مجموعه ای از پلتفرم های 

مورد نیاز کش��ور را در داخل فراهم کنیم. همان طور که آقای جوانمردی به 

درستی به آن اشاره کردند، برای توسعه پایدار، خدمات عالی و ارزش آفرین 

لازم است. 

 Storage System اکن��ون تنها کش��وری در منطق��ه و اروپا هس��تیم ک��ه

می سازیم و من به جرأت می توانم بگویم تا رده backup وreplicationیا  

midrange هیچ چی��زی از دنیا کم نداریم ولی درIN فاصله زیادی داریم. 

ضرورتتشكیل
یونیكورنها
برایتوسعه
زیستبوم
دانشبنیان

حمیدربیعی
 مدیرعامل شركت پردازش 

و ذخیره سازی سریع داده

حمیدربیعی
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باید حمایت لازم انجام ش��ود و در همه دنیا هم همین طور 

است. ما حدود 180 میلیارد تومان در سه سال گذشته فروش 

داشتیم و این دستاورد، به خاطر حمایت های درستی بود که 

بعمل آمد. 

اکنون به کار بر روی پلتفرم ابری با ایرانسل مشغول هستیم. 

با شاتل برای اولین بار روی موبایل کانکت برای احراز هویت 

برنامه ریزی کرده ایم. در زمینه دستیار دیجیتال و همین طور 

تحلیل هوش��مند داده ها نیز، کارهای بسیار ارزنده ای انجام 

ش��ده است. در زمینه سلامت دو کار اساسی کردیم. یکی در 

حیطه تشخیص کووید19 بود که رونمایی شد. سی تی اسکن 

و X-RAY هم راه افتاده است و اکنون با یک شرکت برزیلی 

برای فروش این الگوریتم پارتنر شده ایم. همین طور دستگاه 

چاپ س��ه بعدی BIO – با حمایت معاونت علمی و فناوری 

رئیس جمهور- خیلی خوب رش��د کرده است و هفته پیش به 

نیوزلند دو دستگاه صادر کردیم. 

فکر می کن��م قدم های خیلی کوچک ولی اساس��ی می تواند 

کاره��ای خیلی بزرگ��ی را رقم بزند. البته باید توجه داش��ته 

باش��یم ک��ه محور هم��ه این اتفاقات انس��ان ها هس��تند و 

باید روی توس��عه منابع انس��انی دقت زیادی داشته باشیم. 

اول آنه��ا را تربیت کنی��م و بعد از مهاج��رت آنها جلوگیری 

 کنیم. اگر توس��عه پایدار ش��کل نگیرد اکثر نخبگان مهاجرت 

خواهند کرد. 
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شرکت ما تولید کننده دستگاه های ونتیلاتور، ماشین بی هوشی و دستگاه های 

سی تی اسکن اس��ت. جناب آقای رئیس جمهور شما خوشبختانه با مجموعه 

ما آش��نا هستید چون از روز اول اپیدمی کرونا کنار دولت و وزارت بهداشت 

بودیم و با تجربه 10 س��اله ای که در تولید ونتیلاتور داش��تیم، توان خودمان 

را 6 برابر و تلاش کردیم در تامین ونتیلاتور مش��کلی برای کشور پیش نیاید. 

چنانکه ما تا به امروز 2400 دستگاه ونتیلاتور تحویل بیمارستان ها داده ایم. 

صادقانه باید بگویم که این مهم اگر آقای دکتر س��تاری در معاونت علمی  و 

آقای دکتر وحدت عزیز در صندوق نوآوری و ش��کوفایی نبودند، رخ نمی داد، 

چ��را که ب��ه سرعت سرمایه در گردش مورد نیاز را تأمی��ن کردند. این عزیزان 

واقعاً تمام اجزای دولت را بس��یج کردند تا ما بتوانیم به این مهم دس��ت پیدا 

کنیم. این نشان می دهد که توان مالی و عملیاتی صندوق نوآوری و شکوفایی 

چقدر می تواند در بزنگاه ها به داد کش��ور برس��د. اگر دانش و تکنولوژی در 

کش��ور نبود، 2400 دستگاهی که تولید شد را باید از خارج وارد می کردیم و 

بابت آن 100 میلیون یورو ارز از کشور خارج می شد. 

می خواهم خدمت شما عرض کنم که امروزه ثروت کشورها، منابع زیرزمینی 

آنها نیست. امروز ثروت دانش و تکنولوژی است. این روزها که همگی همراه 

با حضرت عال��ی به عنوان فرمانده، با کرونا می جنگی��م، ارزش یک ونتیلاتور 

کمتر از یک موشک قاره پیما نیست. اگر هر کدام از 2400 دستگاه ونتیلاتوری 

که در طول س��ال گذش��ته در خدمت بیماران بوده، فقط به 30 نفر سرویس 

داده باش��د، امروز 72 هزار نفر ش��هروند ما از این خدمات استفاده کرده اند 

که حضرت عالی نیز در این امر س��هیم هس��تید. می خواهم بگویم که امروز 

همان قدر که توان دفاعی برای کش��ور اهمیت دارد، توان علمی و تکنولوژی 

هم برای کشور مهم است. وقتی که آن عکس العمل را به پیغام رئیس جمهور 

آمریکا درباره ارس��ال 4دستگاه ونتیلاتور نشان دادید و فرمودید هر تعدادی 

دانشبنیانها
سربازانکشور
درنبرد
باکرونا

احمدبهفرمقدم
مدیرعامل شركت احیا درمان پیشرفته

احمدبهفرمقدم
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شما لازم داشته باش��ید را ما برای تان ارسال می کنیم؛ واقعاً به 

خودم بالی��دم. این امر اهمیت نقش و اثر دانش و تکنولوژی 

را می رساند.

آقای رئیس جمهور! خواهشی از شما دارم. بعد از 3 سال تلاش 

کارخانه ای را برای تولید دس��تگاه سی تی اسکن راه انداختیم. 

در حقیق��ت تلاش کردیم به��ره دانش و سرمایه گذاری که طی 

ده س��ال برای برای ساخت ونتیلاتور صرف شده بود را در این 

کارخانه به کار بگیریم. متأس��فانه در س��الی که از سوی مقام 

معظم رهبری سال پش��تیبانی و مانع زدایی از تولید نام گذاری 

ش��ده، مشکلی برای این کارخانه پیش آمده است که به شکل 

ناخواسته از سیاست های برخی از اجزای دولت ناشی می شود. 

این مش��کل این است که اگر دس��تگاهی به شکل کامل وارد 

کشور شود شامل ارز ترجیهی می شود اما برای واردات برخی 

از اج��زا و قطع��ات آن، ارز ترجیه��ی داده نمی ش��ود. به این 

ترتیب بیمارستان ها مجبور هس��تند این دستگاه تولید داخل 

را 6براب��ر گران تر خریداری کنن��د. درحالی که آقای دکتر نمکی 

برادر بزرگوار بنده که نس��بت به تولی��د داخل محبت زیادی 

دارند اقدامی در این زمینه انجام ندادند و ظاهرابًرای حل این 

مشکل سیستم فراوزارتی و حضرت عالی باید ورود کنید. البته 

در این بین اتفاقات عجیب و غریبی نیز می افتد و WHO یک 

مرتبه16دستگاه اهدا می کند و 64دستگاه نیز با وام درازمدت 

خریداری می ش��ود که مزید علت می شود تا مجموعه ما عملاً 

با ورشکستگی مواجه شود.

در عین حال با همین مش��کلات موجود توانستیم 38 دستگاه 

س��ی تی اس��کن تولید کنیم که در اقصی نقاط کشور در حال 

بهره برداری هس��تند. توان این مجموعه 150 دستگاه سی تی 

اس��کن در سال است که امیدواریم در همین دولت به دست 

حضرت عالی و به طور رسمی افتتاح شود. 

آخری��ن موضوعی ک��ه می خواهم از حضرت عالی اس��تمداد 

بطلبم، توجه ویژه به قرارداد 25 ساله ایران و چین است. آقای 

رئیس جمهور اگر با درایت با این قرارداد برخورد نش��ود چین 

می تواند پس از ورود به کش��ور از روی همه تولیدکننده ها رد 

شود. متشکرم از وقتی که به من دادید.
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شرکت فناپ هلدینگ ICT گروه مالی پاس��ارگاد اس��ت. این شرکت در س��ال 

1384 تأس��یس شد و امروز بیش از 5 هزار نفر از جوانان برومند این سرزمین 

در گروه شرکت های ما مشغول به فعالیت اند.

فناپ در حوزه راهکارهای صنعت مالی، حوزه بانک، بیمه، بازار سرمایه، حوزه 

کسب وکارهای دیجیتال، حوزه سلامت، گردشگری، آموزش، در حوزه فناوری های 

صنعت��ی، فناوری های ابری، ه��وش مصنوعی، راهکاره��ای مدیریت اطلاعات 

صنعتی، اینترنت اش��یا، حوزه فناوری های ارتباطی بحث شبکه سراسری ارتباطی 

مبتنی بر فیبرنوری، رادیو، و نسل پنجم اینترنت همراه سرمایه گذاری کرده ایم. 

آنچ��ه ک��ه تا به امروز به دس��ت آوردیم ب��ا قریب به 2 ه��زار میلیارد تومان 

سرمایه گذاری و تأمین منابع مالی بدس��ت آمده اس��ت. در سال 1399 فروش 

شرک��ت بیش از 3 هزار میلیارد تومان ب��وده ولی یک برنامه بلندپروازانه ای را 

برای انتهای 1404 طراحی کردیم که فروش شرکت به معادل 1% تولید ناخالص 

داخلی کش��ور معادل 76 هزارمیلیارد تومان برس��د و در آن س��ال بیش از ده 

هزار شغل مستقیم جدید و بیش از یکصد هزار شغل وابسته جدید را بتوانیم 

ب��ا سرمایه گذاری 13 هزار میلیارد تومانی جدید بوجود بیاوریم. 3500 میلیارد 

تومان در توسعه زیست بوم دیجیتال کشور سرمایه گذاری در دست داریم که 

برنامه های آن با جزییات آماده شده است. 3 هزار میلیارد تومان قرارداد هم 

در حوزه ارتباطات و 1500 میلیارد تومان به صورت کنسرس��یوم با شرکت های 

دیگر، منعقد شده است. اعتقاد داریم که باید شرکت ها با هم باشند تا بتوانند 

مدار بالاتری از تحول را رقم بزنند.

اعتق��اد جدی دارم ک��ه ما یک پنجره فرصت کوتاه در ح��وزه انقلاب صنعتی 

چه��ارم برای کش��ور داریم تا مانند س��ه انقلاب صنعتی پیش��ین از آن عقب 

نمانیم. اگر بشود از این فرصت کوتاه و اندک به خوبی استفاده کرد می توانیم 

جهش خوبی را داش��ته باشیم و بخش��ی از عقب ماندگی ها را جبران کنیم. به 

پیشبهسوی
انقلابچهارم
درصنایعکشور

شهابجوانمردی
موسس و بنیان گذار گروه شركت های فناپ 

شهابجوانمردی
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همی��ن دلیل فناپ به عنوان یک��ی از بازیگران اصلی این حوزه 

به اولویت های اصلی کشور متمرکز است. معتقدم باید انقلاب 

صنعتی چهارم در صنایع کشور و صنایع متقدم و سنتی نفوذ و 

رسوخ کند. این یکی از حوزه های تمرکز ما برای تحول دیجیتالی 

در صنایع است. بحث بهینه سازی و کاهش هزینه های مصرف 

خان��وار با پلتفرم هایی مثل باس��لام یکی دیگ��ر از حوزه-های 

فعالیت ماست.

بحث توس��عه بومی زیرس��اخت های کلیدی؛ مثل زیرس��اخت 

خدم��ات مکان محور، خدمات ابری، زیرس��اخت های اعتباری، 

زیرساخت های توسعه نسل چهارم صنعت، موضوعاتی نیستند 

که بت��وان انجام آنها را ب��ه خارجی ها واگذار ک��رد. حتماً باید 

دانش و توانمندی بومی در این زمینه داش��ته باش��یم. ملاحظه 

فرمودید که س��ال گذش��ته علی رغم اینکه هم��ه می گفتند در 

ح��وزه بانک��داری الکترونیک بانک های ب��زرگ نمی توانند روی 

نرم افزارهای داخلی فعالیت کنند اما به لطف خدا توانس��تیم 

فراین��د ادغ��ام بانک س��په با چند ه��زار ش��عبه را در شرکت 

زیرمجموعه خودمان به نتیجه برسانیم.

در حوزه زیرساخت های دولت الکترونیک نیز پروژه های بزرگی 

را ب��ا بخش های مختلف دولت در دس��ت اقدام داریم و پنجره 

واحد اس��تانی در ابتدای سال برای استان خوزستان و بوشهر به 

دس��ت حضرت عالی افتتاح گردید. نگاه ما این اس��ت که چنین 

فعالیت هایی برای کشور اشتغال پایدار ایجاد می کنند و مشاغل 

پایدار سبب جلوگیری از مهاجرت بهترین نیروهای کشور می شود 

و باعث می ش��ود که بتوانیم سکوهای توسعه جهش فناوری را 

برای مشاغل خدماتی جدید دیجیتالی ایجاد کنیم.

ما تعریف ماموریت خودمان را درحوزه توسعه زیرساخت قرار 

دادیم و امیدواری��م با این نگاه و این اولویت ها بتوانیم نقش 

کوچکی را در توسعه ملی ایفا کنیم. اما برای اینکه این موضوع 

محقق ش��ود تا به امروز به واس��طه زحمت ه��ا و حمایت های 

خیلی جدی که آقای دکتر س��تاری، آق��ای دکتر وحدت و همه 

ارکان اکوسیستم داشتند، در بخش عرضه استارتاپ ها، عملكرد 

خوبی داش��ته ایم. اما تجربه کش��ورهای مختلف دنیا نش��ان 

می دهد که باید چند شرکت بزرگ فناور در کشور داشته باشیم 

ک��ه اینها بتوانند لیدر بازار ش��وند و بتوانن��د راه را باز بکنند 

تا اس.ام.ای ها پش��ت سر آنها حرک��ت کنند و بازارها برای آنها 
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س��اخته شود. در افق 30 س��ال آینده ممکن است دیگر چیزی 

به اسم اهمیت نفت یا انرژی فسیلی در کشور نداشته باشیم. 

در نقش��ه آینده دنیا باید در حوزه هایی مانند هوش مصنوعی 

یا هر آنچه که کمک می کند تا بتوانیم رقابت های نس��بی خود 

را بازتعریف کنیم، تمرکز کنیم.

امیدوارم برای اینکه این مس��یر پیش گرفته ش��ود، بعضی 

از موضوعات به شرکت ها و ارکان بخش خصوصی واگذار 

ش��ود. مس��تحضر هس��تید اکنون بیش از 20 هزار شرکت 

IT در س��ازمان نظام صنفی رایانه ای کشور عضو هستند. 

بیش از 5 هزار تا از این شرکت ها در اس��تان تهران فعال 

هس��تند اما این شرکت ها پش��ت درهای بسته رگولاتورها 

چ��ه س��ازمان تنظیم مقررات رادیویی، چه صدا و س��یما، 

چه ارش��اد گی��ر می کنن��د. مقررات گذاری ب��دون حضور 

ذی نفعان بی معنی و غیرقابل اس��تفاده اس��ت. خواهش 

می کنم حضرت عالی این موضوع را به عنوان یک مس��ئله 

بسیار مهم، مورد توجه قرار دهید. یک خواهش دیگر نیز 

دارم ک��ه کمک کنید بحث حضور رایزنان فناوری کش��ور 

در کش��ورهای ه��دف برای ص��ادرات فن��اوری با حضور 

بخ��ش خصوصی اتفاق بیفت��د تا بتوانی��م کمکی هرچند 

کوچک به توس��عه صادرات فناوران دانش بنیان کنیم.

شهابجوانمردی
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فروردین 1400

انقلابدیجیتالودانشبنیان
نشس��ت هم اندیش��ی فع��الان عرص��ه فن��اوری اطلاعات 
و شرکت ه��ای دانش بنی��ان ب��ا رئیس جمه��ور ب��ه همت 
صندوق نوآوری و ش��کوفایی ریاس��ت جمهوری و س��ایر 
دس��تگاه های مرتب��ط،  بعن��وان اولين جلس��ه از سلس��له 
جلس��ات ماه مبارك رمضان رئیس جمهور در س��ال 1400 
در س��الن شهيد بهشتی نهاد رياس��ت جمهوری برگزار شد.




